
P R O T O K Ó Ł  Nr III/2012 
z obrad XVIII Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawski e 

z/s w Mszanowie  
 

Sesja odbyła się w dniu  7 marca 2012 roku, w sali narad Gminnego Centrum Kultury 
w Mszanowie i trwała do godz. 14:05. 

 
Przewodniczący Rady Gminy Roman Biegajski o godz.10:15 otworzył XVIII Sesję 

Rady Gminy, po powitaniu radnych i gości oświadczył, iŜ zgodnie z listą obecności w 
posiedzeniu uczestniczy 14 radnych, co wobec ustawowego składu Rady wynoszącego 15 
osób, stanowi quorum pozwalające na podejmowanie prawomocnych uchwał.  
Nieobecny Michał Szwechowicz 
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  

 
Spoza członków Rady w Sesji uczestniczyli: 
- Wójt Tomasz Waruszewski 
- Sekretarz Agnieszka Paturalska-Miehlau  
- radni powiatu nowomiejskiego: Wicestarosta Marcin Buliński i Wacław Jabłoński (zał. nr 2) 
- radca prawny Zbigniew Drzystek  
- Dyrektor Gminnego Zespołu Oświaty Krystyna Danielewska  
- Dyrektor Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej  Ewelina Tuchalska 
- Pełnomocnik Wójta ds. Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych Iwona 
Zielińska 
- Dyrektor Gminnego Centrum Kultury Andrzej Andrzejewski   
- Prezes Zakładu Usług Komunalnych Leszek Moczadło 
- sołtysi wymienieni w załączniku nr 3 
- przedstawiciele mediów 
 
Porządek obrad:  
 
1. Otwarcie i stwierdzenie quorum 
2. Wybór sekretarza obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z XVII Sesji. 
4. Zgłaszanie zmian do porządku obrad. 
5. Informacja o działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
6. Zapytania i wnioski.  
7. Podjęcie uchwały w sprawie zaopiniowania planu aglomeracji Gminy Nowe Miasto 

Lubawskie. 
8.Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Mszanowie. 
9. Sprawozdanie z realizacji Programu Przeciwdziałania Narkomanii dla Gminy Nowe Miasto 

Lubawskie na lata 2010/2012. 
10. Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych za rok 2011.  
11. Odpowiedzi na zapytania i wnioski. 
12. Zakończenie obrad Sesji.    
 
Przebieg obrad: 
 
Ad 1 
Otwarcie Sesji i stwierdzenie quorum nastąpiło jak na wstępie niniejszego protokołu. 
 
Ad 2  



 2 

Przyjęcie protokołu z XVII Sesji Rady Gminy. 
 
Sekretarz obrad poprzedniej Sesji Pan Józef Karwowski poinformował, Ŝe zapoznał się z 
protokołem z XVII Sesji. Stwierdził, Ŝe treść protokołu odzwierciedla przebieg obrad i 
wnioskował o jego przyjęcie. 
 
W głosowaniu, Rada Gminy jednomyślnie przyjęła protokół z XVII Sesji. 
 
 
Ad 3 
Sekretarzem Sesji wybrano radną BoŜenę Hoppe. 
 
 
Ad 4 
Zgłaszanie zmian do porządku obrad. 
 
Nie zgłoszono zmian do porządku obrad. 
 
 
Ad 5 
Wójt przedłoŜył sprawozdanie ze swojej pracy oraz podległego urzędu za okres od 22 lutego 
2012 r. do 7 marca 2012 r.: 
23.02.2012  
- podpisał umowę z Powiatowym Urzędem Pracy na zorganizowanie  prac interwencyjnych, 
- uczestniczył w Walnym Zebraniu Gminnej Spółki Wodnej. Rezygnację z członkostwa w 
Zarządzie złoŜył prezes Kazimierz Dembiński. Ponadto z pracy dla GSW zrezygnowała Pani 
skarbnik i Pan Eugeniusz Sobczyk.  
- uczestniczył w spotkaniu autorskim promującym siedmiotomową monografię "Z dziejów 
oświaty nowomiejskiej gminy". Autorami tej publikacji są nauczyciele i dyrektorzy gminnych 
szkół.   
27.02.2012  
- spotkał się z Prezesem KOMBUD-u w sprawie działki w Mszanowie pod zabudowę 
mieszkaniową wielorodzinną.   
- spotkał się z Panem Olszewskim, właścicielem firmy Aronet w sprawie budowy na terenie 
gminy sieci szerokopasmowego internetu radiowego. 
- spotkał się z Panem Jarosławem Kamińskim, który przedstawił ofertę usługi w zakresie 
pomiaru prędkości za pomocą fotoradaru. Ponadto omówiono kwestię powołania straŜy 
gminnej. 
28.02.2012  
- w związku z licznymi zapytaniami oferentów do przetargu dotyczącego budowy pomp ciepła 
w szkole w Bratianie, a takŜe w celu wyjaśnienia rozbieŜności pomiędzy dokumentacją 
projektową, a projektami wykonawczymi, Wójt spotkał się z autorem dokumentacji 
projektowej p. Jackiem Gorzochem. 
- spotkał się równieŜ z Wójtem Gminy Lubawa Tomaszem Ewertowskim. 
- w Urzędzie Marszałkowskim w Olsztynie podpisał umowę o dofinansowanie projektu 
„Przebudowa i remont świetlicy wiejskiej w Nowym Dworze”. 
29.02.2012  
- spotkał się z projektantem Andrzejem Gąską w sprawie omówienia załoŜeń do projektów 
sieci wodociągowej w Jamielniku i Pacółtowie. 
- uczestniczył w XIV Gminnych Spotkaniach Samorządowych zorganizowanych przez Szkołę 
Podstawową im. Ks. Kazimierza Wróblewskiego. Głównym tematem spotkania była 
prezentacja projektów logo Gminy. 
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- podpisał akt notarialny dotyczący sprzedaŜy działki w Pacółtowie o numerze 51/4. 
- uczestniczył w posiedzeniu Powiatowej Rady Zatrudnienia. Gmina otrzyma środki na 
zorganizowanie robót publicznych na zaledwie dwa stanowiska pracy.  
Rada Zatrudnienia przeznaczyła 200 tys. zł. na dotacje na otwarcie działalności 
gospodarczej. 
01.03.2012  
- spotkał się z członkiniami zarządów Kół Gospodyń Wiejskich. 
- uczestniczył w Konferencji Hodowców Bydła Mlecznego, której gospodarzem była Gmina 
Nowe Miasto Lubawskie. Nagrodzono najlepszych hodowców. Z terenu naszej Gminy 
wyróŜnieni zostali: Filip Kurlikowski z Bratiana, Adam Grabowski z Nawry i Karol Jakubowski 
z Bratiana. 
- uczestniczył w obchodach Narodowego Dnia Pamięci „śołnierzy Wyklętych”. 
02.03.2012  
- uczestniczył w obchodach święta Patrona Szkoły w Gwiździnach. 
03.03.2012  
- uczestniczył w obchodach Dnia Kobiet w Nowym Dworze i Kaczku. 
- uczestniczył w Walnym Zebraniu sprawozdawczym jednostki OSP w Skarlinie.  
04.03.2012  
- uczestniczył w obchodach Dnia Kobiet w Chroślu i Gryźlinach. 
05.03.2012  
- spotkał się z  Państwem Katkowskim w sprawie drogi i mostu w Bratianie.  
06.03.2012  
- spotkał się z Wójtem Gminy ChełmŜa w sprawie zapoznania się z działalnością straŜy 
gminnej, w szczególności w aspekcie podejmowanych działań w zakresie poprawy 
bezpieczeństwa na drogach w terenie zabudowanym, takich jak radarowy pomiar prędkości. 
Ponadto zapoznał się z tanią technologią budowy dróg gminnych. 
- spotkał się ze specjalistami ds. planowania przestrzennego z firmy Marathon Oil, 
specjalizującej się w wydobywaniu gazu łupkowego. W następstwie zakończonych badań 
sejsmicznych planiści wytypowali w koncesji Brodnica kilka lokalizacji do wykonania odwiertu 
badawczego. Pierwszą braną pod uwagę jest lokalizacja w okolicach Nowego Dworu 
Bratiańskiego.     
- uczestniczył w obchodach Dnia Kobiet w Bagnie. 
 

Ponadto w zakresie bieŜącej działalności Wójt i urzędnicy podejmowali następujące 
działania: 

 
W okresie od 22.02.2012 r. do 6.03.2012 wykonano następujące prace związane z drogami: 
- przeprowadzono akcje usuwania lokalnych podtopień w następujących miejscowościach: 
Pacółtowo, Nawra Ustronie, Skarlin, Bratian i Gwiździny. Wójt podziękował członkom 
Ochotniczych StraŜy PoŜarnych i tym mieszkańcom, którzy samodzielnie z wielką ofiarnością 
walczyli z podtopieniami;   
- dokonano przeglądu rowów i przepustów  w miejscowości Kaczek, 
- naprawiono odcinek drogi w Gwiździnach (w kierunku p. Preusa), przy duŜym udziale pracy 
społecznej okolicznych mieszkańców - Państwa Hincman i Wojciechowskich, za co bardzo 
podziękował, 
- naprawiono odcinek drogi w Pacółtowie w tzw. parowie,  
- wycięto drzewa przy stawie wiejskim w Skarlinie, 
- udroŜniono przepusty pod wjazdami na gminne działki przy drodze krajowej w Bratianie,   
- naprawiono dwa odcinki dróg w Skarlinie w kierunku Państwa Knozowskich, Ostrowskich i 
Jakielskich. W tym celu nawieziono 285 ton tłucznia.  
- Gmina otrzymała informację o zakwalifikowaniu do dofinansowania projektu pt. „Budowa 
boiska wielofunkcyjnego ze skocznią w dal i bieŜnią w Jamielniku” z Programu Rozwoju 
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Obszarów Wiejskich na lata 2007-2013 w ramach działania Odnowa i Rozwój Wsi. Całkowita 
wartość inwestycji wynosi 496 658,38 zł, kwota dofinansowani wynosi 302 840 zł. 

 
- Wójt wystąpił do Agencji Nieruchomości Rolnych z prośbą o zakup i montaŜ pieca do 
budynku pałacu w Mszanowie. W ten sposób Wójt stara się wspomóc mieszkańców tego 
budynku, którzy ponoszą bardzo wysokie koszty ogrzewania. 

 
Przeprowadzono następujące postępowania do 14 000 Euro: 

- "Opracowanie miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego w Gminie Nowe 
Miasto Lubawskie", 
- "Dostawa sprzętu sportowego dla świetlicy wiejskiej w Nowym Dworze Bratiańskim, 
Pustkach i Nawrze". 

Przeprowadzono następujące postępowania powyŜej 14 000 Euro: 
- "Budowa pomp ciepła jako źródła zasilania geotermalnego w ciepło Zespołu Szkół im. Rodu 
Działyńskich w Bratianie wraz z przebudową wewnętrznej instalacji grzewczej budynków 
szkoły w ramach projektu "zastosowanie odnawialnych źródeł energii przy kompleksowej 
modernizacji systemu grzewczego Zespołu Szkół im. Rodu Działyńskich w Bratianie" 

 
Gmina otrzymała informację o nakazie rozbiórki budynku gospodarczego w Pacółtowie o 

numerze 37 oraz o nałoŜeniu obowiązku dostarczenia przez właścicieli ekspertyzy 
technicznej nie uŜytkowanego budynku mieszkalnego usytuowanego na działce 638/10 w 
miejscowości Tylice. 

 
Gminna Biblioteka Publiczna w Gwiździnach od lutego br. wprowadza dane księgozbioru 

do nowego programu bibliotecznego MAK+. Jest to elektroniczny system biblioteczny, który 
umoŜliwia oprócz katalogowania, równieŜ tworzenie baz uŜytkowników, rejestrację 
wypoŜyczeń i udostępnień, a takŜe prowadzenie statystyki bibliotecznej. 
 
Na prośbę Przewodniczącego Rady, radca prawny przedstawił opinię prawną dotyczącą 
wzajemnych relacji pomiędzy Radą Gminy, Wójtem, a Zakładem Usług Komunalnych.  
Zakład Usług Komunalnych w Mszanowie jest spółką prawa handlowego. Podstawa prawna 
jej działania  jest uregulowana w Kodeksie Spółek Handlowych. Spółka posiada osobowość 
prawną. Jest tzw. gminną osobą prawną dlatego, Ŝe jedynym jej udziałowcem jest Gmina, 
posiada 100% udziałów w spółce. Z chwilą wpisu do rejestru sądowego Spółka uzyskała 
osobowość prawną. W sensie prawnym Rada jako organ stanowiący nie ma moŜliwości 
oddziaływania na spółkę komunalną. Wynika to z faktu, Ŝe w ustawie samorządzie i w 
ustawie o gospodarce komunalnej, ani w Kodeksie Spółek Handlowych nie ma Ŝadnych 
zapisów dotyczących uprawnień kontrolnych i nadzorczych organu stanowiącego nad 
gminną spółką komunalną. W Kodeksie Spółek Handlowych są ściśle określone regulacje 
dotyczące nadzoru i kontroli nad  spółkami prawa handlowego. Organem, który wykonuje 
uprawnienia właścicielskie wobec spółki jest Wójt. Wykonuje uprawnienia organu 
najwaŜniejszego w spółce prawa handlowego tj. zgromadzenia wspólników. Rada swoje 
zainteresowania i zapytania wobec spółki moŜe realizować tylko poprzez Zgromadzenie 
Wspólników, czyli Wójta.  
 
Przewodniczący Rady zapytał, czy Wójt moŜe nakazać spółce wywoŜenie śmieci, nawet 
jeŜeli jest to ekonomicznie nieuzasadnione. 
 
Radca odpowiedział, Ŝe jest to trudna kwestia, bo wkracza w sferę Kodeksu Spółek 
Handlowych. Spółka nie utrzymuje się z dotacji z budŜetu. Musi wypracować dodatni efekt 
finansowy, aby się utrzymać i rozwaŜyć trzeba argument ekonomiczny. JeŜeli nakaŜemy 
spółce realizować zadania, które są finansowo nieefektywne, to praktycznie kaŜdy z 
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kontrahentów spółki moŜe skierować do sądu wniosek o ogłoszenie upadłości tej spółki. 
Wystarczy jak spółka przez długi czas nie będzie regulowała swoich zobowiązań. KaŜdy z 
kontrahentów jest do tego uprawniony. Inna jest sytuacja jeŜeli te zadania wykonuje zakład 
budŜetowy, który jest ściśle powiązany z budŜetem Gminy, wtedy są znacznie większe 
moŜliwości zasilania finansowego.  
 
Przewodniczący Rady zapytał, czy Prezes powinien na Sesji przedstawiać sprawozdanie z 
działalności spółki. JeŜeli tak, czy wolno dopuścić do dyskusji.  
 
Radca prawny odpowiedział, Ŝe sprawozdanie moŜe pojawić się i dyskusja równieŜ. Prezes 
moŜe na sesji informować o waŜnych sprawach, jeŜeli radnych interesują.   
 
Radny Roman Brzeski zapytał, czy prawnikom nie sprawia trudności stosowanie w 
dzisiejszych czasach Kodeksu Postępowania Administracyjnego, z czerwca 1966 roku.  
 
Radca prawny odpowiedział, Ŝe konieczność istnienia Kodeks Postępowania 
Administracyjnego jest niewątpliwa. Jest to akt prawny z 1966 roku, ale był wielokrotnie 
zmieniany. Jest w miarę dostosowany do obecnych potrzeb. Ten Kodeks jest dość 
pozytywnie oceniany przez fachowców. Określa reguły postępowania administracyjnego.  
 
Radna Barbara Grzywacz zapytała, jakie są kompetencje Rady Nadzorczej Spółki. Czy moŜe 
wpływać na zmianę ceny na świadczone usługi.  
 
Radca odpowiedział, Ŝe zadaniem Rady Nadzorczej jest bieŜące kontrolowanie spółki, ale 
nie moŜe wydawać Prezesowi Zarządu bezpośrednich poleceń. Cena usługi musi wynikać z 
kalkulacji ekonomicznej.  
 
Dyrektor Gminnego Centrum Kultury Andrzej Andrzejewski poinformował o imprezach 
organizowanych w najbliŜszym czasie przez Centrum. 
 
 
Ad 6 
Zapytania i wnioski: 
 
Sołtys Roman Sienkowski wnioskował o bliŜsze informacje dotyczące słuŜb porządkowych. 
Poinformował, Ŝe po zaprzestaniu wywozu śnieci przez Zakład Usług Komunalnych 
zaobserwował powstawanie dzikich wysypisk.  
Poprosił równieŜ o więcej informacji w sprawie mostu w Bratianie. 
 
Sołtys Ireneusz Dąbrowski: 
 – przypomniał, Ŝe w ubiegłym roku zgłaszał problem z ptakami z Gwiździnach. Pismo było 
skierowane do ochrony środowiska, ale Ŝadna decyzja nie została podjęta. 
- Sołtys zgłosił równieŜ sprawę uporządkowania parku będącego własnością Agencji 
Nieruchomości Rolnych.  Drzewa w parku zagraŜają mieszkańcom.  Na pismo sołtysa 
Agencja nie odpowiedziała. W parku znajduje się dzikie wysypisko śmieci. 
- Pan Dąbrowski zgłosił, Ŝe mieszkańcy nie mogą dojechać do domów ze względu na bardzo 
zła stan drogi wewnętrznej, nie jest to droga gminna. 
- Zapytał, czy załatwiona jest sprawa wytyczenia drogi w kierunku Krzemieniewa do Pana 
Kołodziejskiego i Pana Raka.  
- Pan sołtys wnioskował do radnych powiatu o naprawę drogi do Nowego Miasta, na zakręcie 
w Kaczym Bagnie jest ubytek oraz w miejscu łączenia warstw asfaltu.  
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Pan sołtys podziękował za szybkie podjęcie decyzji w sprawie naprawy drogi do Pana 
Hincmana, ale obecnie po roztopach przejechać moŜna tylko ciągnikiem.  
 
Radna Halina Sieńska zapytała o budynek byłej masarni, w tej chwili jest pusty, czy Gmina 
jest zainteresowana nim, czy jest własnością Agencji Nieruchomości Rolnych. 
Pani radna zapytała czy przewiduje się budowę oświetlenia na ul. Piaskowej. 
 
Radna Mirosława Granica wnioskowała o naprawę popękanej drogi od skrzyŜowania do Pani 
Granicy oraz w pobliŜu szkoły. 
 
Radny Józef Szczepański wnioskował o bliŜsze informacje na temat spółki wodnej.  
Radny zgłosił, Ŝe w ubiegłym roku dokonano przeglądu hydrantów, ale napraw nie 
wykonano. Podczas poŜaru w Tylicach był problem z wodą. 
Wnioskował takŜe o naprawę drogi w kierunku cmentarza.  
 
Radna Barbara Grzywacz zapytała, czy prawdą jest, Ŝe Zakład Usług Komunalnych nie 
wywozi nieczystości płynnych do oczyszczalni w Bagnie. JeŜeli tak, czy nie będzie to 
przyczyną do zmiany koszty lub rezygnacji z tej usługi.  
 
Radny Wiesław Mika zapytał, czy opłacalnym będzie zakup dodatkowo pieca olejowego dla 
dogrzania klas w modernizowanym systemie grzewczym w szkole w Bratianie. 
Radny zwrócił uwagę, Ŝe w Lekartach Ŝadna droga nie została nawieziona tłuczniem.  
Zapytał Prezesa ZUK, co mieszkańcy mają robić w sytuacji, gdy inne firmy zgłaszają się z 
propozycją wywozu nieczystości.  
 
Radny Andrzej Pieńczewski zgłosił, Ŝe w Skarlinie po naprawie przepustu w centrum wsi jest 
gorzej niŜ było, studzienki nie odbierają wody podczas obfitych opadów i roztopów, co miało 
miejsce nie dawno. Skarlin co roku zalewa. Zgłosił, Ŝe w pobliŜu remizy powstał ubytek.   
 
Radny Stefan Ławicki poinformował, Ŝe firma z Iławy jest zainteresowana odbiorem śmieci z 
terenu Gminy. MoŜna zgłaszać się.  
 
Radny Przemysław Kotewicz zapytał, jaka będzie technika naprawy dróg utwardzonych 
tłuczniem. Zdaniem radnego równanie równiarką nie będzie odpowiednie.  
 
Sołtys Roman Sienkowski zapytał czy są plany urządzenia placu manewrowego w Bratianie.  
Sprawa jest nie załatwiona od kilku lat. 
 
Radny Zdzisław DomŜalski zapytał, czy są nowe informacje w sprawie budowy obwodnicy 
Nowego Miasta Lubawskiego. 
 
 
Ad 7 
Podjęcie uchwały w sprawie zaopiniowania planu aglomeracji Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie. 
 
Pani Alina Ławicka wyjaśniła, Ŝe utworzona w 2005 roku aglomeracja Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie zawierała w Mszanowo i Bratian z oczyszczalnią ścieków w Mszanowie. W roku 
2006 Gmina wycofała się z planów budowy oczyszczalni ścieków i zawarte zostało 
porozumienie z Gminą miejską Nowe Miasto Lubawskie w sprawie odprowadzania ścieków 
do oczyszczalni w Nowym Mieście Lubawskim. Wówczas nie dokonano zmiany aglomeracji 
Gminy Nowe Miasto Lubawskie. KaŜda aglomeracja musi w swoich granicach zawierać 
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oczyszczalnię. Dlatego koniecznym jest podjęcie uchwały i połączenie aglomeracji Gminy i 
miasta. 
 
Wniosek Marszałka Województwa Warmińsko-Mazurskiego w sprawie zaopiniowania planu 
aglomeracji Nowe Miasto Lubawskie stanowi załącznik nr 4 do protokołu.    
 
Wicestarosta – na ostatniej Sesji Pan Wójt wspominał, Ŝe bardzo wysokie koszty 
odprowadzania ścieków do oczyszczalni w Nowym Mieście Lubawskim mogą skłaniać do 
podjęcia decyzji o budowie oczyszczalni na terenie Gminy. Zapytał jak obecnie ustalony plan  
aglomeracji  wpłynie na decyzję o ewentualnej budowie w przyszłości. 
 
Pani Alina Ławicka wyjaśniła, Ŝe według informacji Urzędu Marszałkowskiego trwają prace 
nad unormowaniem tych przepisów, które będą pozwalały na zmiany i prawdopodobnie po 
roku 2015 będą kolejne moŜliwości tworzenia aglomeracji. Do 2015 roku jest do wypełnienia 
traktat akcesyjny.  W ramach obecnej aglomeracji Gmina nie mogłaby istnieć, bo nie ma 
oczyszczalni i do roku 2015 nie będzie wybudowana. 
 
Radny Zdzisław DomŜalski zapytał, czy cena ścieków będzie taka sama. 
 
Wójt odpowiedział, Ŝe nie jest zasadą, aby w jednej aglomeracji obowiązywała ta sama 
stawka. Jest to kwestia porozumienia i negocjacji z Burmistrzem.  
Ponadto wyjaśnił, Ŝe sprawa budowy oczyszczalni, o której mówił w sprawozdaniu nie 
oznacza podjęcia takiej decyzji.  
 
Radny Roman Brzeski stwierdził, Ŝe w związku z przedstawionym projektem uchwały jest 
wiele niejasności. Wynika, Ŝe uchwała będzie podjęta tylko na pewien okres i jak będą 
kształtowały się ceny. 
 
Wójt wyjaśnił, Ŝe celem negocjacji jest, aby stawki były jednakowe w całym obszarze 
aglomeracji. Obecnie stawka jest o 2,50 zł wyŜsza, aniŜeli w Nowym Mieście Lubawskim.  
 
Przewodniczący Rady poinformował, Ŝe uchwała jest koniecznością i konsekwencją tego, Ŝe 
zrezygnowano z budowy oczyszczalni w Mszanowie.  
 
Przewodniczący odczytał treść uchwały. 
 
W głosowaniu Rada Gminy jednomy ślnie podj ęła uchwał ę nr XVIII/106/2012 w sprawie 
zaopiniowania planu aglomeracji Gminy Nowe Miasto L ubawskie. 
Uchwała stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 
 
 
Ad 8 
Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Mszanowie stanowi 
załącznik nr 6 do protokołu. 
Sprawozdanie przedstawiła Dyrektor Ewelina Tuchalska. 
 
Radny Przemysław Kotewicz wnioskował, aby nie przedstawiać tak obszernie sprawozdań. 
Ewentualnie ograniczyć czas wystąpień. Materiały wszyscy otrzymali kilka dni wcześniej i 
moŜna zadawać pytania. 
 
Przewodniczący stwierdził, Ŝe to wniosek do wszystkich dyrektorów. 
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Radny Roman Brzeski podzielił zdanie radnego Kotewicza. 
 
Do sprawozdania nie zgłoszono pytań. 
W związku z tym, Ŝe Wicestarosta musiał opuścić obrady Sesji odpowiedział na zgłoszone 
zapytania: 
- ubytki po zimie w miejscach, które zgłosili radni przekaŜe do Zarządu Dróg. Przetarg na 
wykonanie został rozstrzygnięty, jak tylko warunki atmosferyczne pozwolą remonty zostaną 
wykonane. 
- sprawa przepustu w Skarlinie zostanie rozpoznana, o ile środki finansowe i zakres prac, 
które trzeba będzie wykonać pozwolą, zostanie wykonane. 
- w sprawie obwodnicy Nowego Miasta wyjaśnił, Ŝe artykuł Burmistrza w Gazecie 
Nowomiejskiej wyjaśnia wszystko. Faktycznie protest mieszkańca Kurzętnika wstrzymał tę 
budowę. Jeden mieszkaniec odwołał się do Sądu Administracyjnego od decyzji Generalnego 
Dyrektora Ochrony Środowiska w Warszawie i proces inwestycyjny został wstrzymany. Po 
monitach samorządów prace wznowiono. Generalny Dyrektor wydał decyzję środowiskową, 
Generalna Dyrekcja ogłosiła przetarg i wybrano wykonawcę. Po wpłynięciu do Sądu 
odwołania na decyzję środowiskową , Generalna Dyrekcja wstrzymała podpisanie umowy na 
wykonanie dokumentacji technicznej. W tym momencie szanse na realizację obwodnicy do 
roku 2015 zakończyły się. Prawdopodobnie dopiero w przyszłym okresie finansowania 
będzie moŜna wrócić do tematu. Jedna osoba wstrzymała znaczącą inwestycję dla całego 
powiatu. Rozmowy z tą osobą nie przyniosły skutku. 
 
Przewodniczący ogłosił 10 minutową przerwę, po czym wznowił obrady. 
 
 
Ad 9 
Sprawozdanie z realizacji Programu Przeciwdziałania Narkomanii dla Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie na lata 2010/2012 przedstawiła Pani Iwona Zielińska. 
Sprawozdanie stanowi załącznik nr 7. 
 
Pytań nie zgłoszono. 
 
 
Ad 10 
Sprawozdanie z realizacji Gminnego programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych za rok 2011 przedstawiła Pani Iwona Zielińska. 
Sprawozdanie stanowi załącznik nr 8.  
 
Pytań nie zgłoszono. 
 
 
Ad 11 
Odpowiedzi na zapytania i wnioski. 
 
Uzupełnienie odpowiedzi na zapytania i wnioski zgłoszone na Sesji 22 lutego 2012r.: 
 
1. Radny Stefan Ławicki pytał, czy w czasie silnych mrozów sprawdzi się ogrzewanie przy 

zastosowaniu pomp ciepła. Wójt sprostował przedstawioną na poprzedniej sesji 
odpowiedź, w której informował o zastosowaniu dodatkowej kotłowni olejowej. Na 
początku były takie zamierzenia, jednak firma, która odpowiedzialna była za sporządzenie 
wniosku o dofinansowanie oceniła taki zamysł, jako zmniejszający szanse na uzyskanie 
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dofinansowania. TakŜe projektant uznał, Ŝe zastosowana przez niego ilość odwiertów 
oraz moc pomp w pełni gwarantują zabezpieczenie budynku w ciepło.  

 
2. W sprawie wniosku Pana radnego Ławickiego w sprawie demontaŜu niektórych lamp 

ulicznych poinformował: aktualnie dokonuje się weryfikacji sieci oświetlenia ulicznego w 
celu ograniczenia zbędnej ilości lamp. Zgłoszono do firmy Energa problem migającego 
oświetlenia i niewłaściwego czasu jego świecenia. 

 
3.  W odpowiedzi na wniosek Pana radnego Michała Szwechowicza dotyczący odśnieŜania 

odgałęzienia ul. Sosnowej w Bratianie poinformował, Ŝe droga ta będzie uwzględniona 
podczas zlecania usługi zimowego utrzymania dróg w kolejnej akcji zima 2012/2013. 

 
4. W związku z wnioskiem Pana Wicestarosty Marcina Bulińskiego zapewnił, Ŝe Gmina w 

najbliŜszym czasie złoŜy wniosek do Zarządu Dróg Wojewódzkich w sprawie odnowienia 
nawierzchni drogi wojewódzkiej na odcinku od Kulig do Nowego Miasta Lubawskiego, 
kładąc szczególny nacisk na poprawę bezpieczeństwa mieszkańców Tylic, poprzez 
ułoŜenie nowego chodnika wzdłuŜ drogi. 

 
Odpowiedzi na zapytania zgłoszone na dzisiejszej Sesji: 
- Pan sołtys Roman Sienkowski pytał o działalność straŜy gminnej, Wójt odpowiedział, Ŝe 
dokonuje wstępnego zaznajomienia się z tematem. Sprawa ewentualnego powołania straŜy 
gminnej będzie przedmiotem posiedzenia wspólnych Komisji Rady w dniu 22 marca. 
- Pan sołtys pytał równieŜ o most w Bratianie, Wójt spotkał się z właścicielami mostu, w 
którym w duŜej części uczestniczył równieŜ Przewodniczący Rady. Jest to sprawa złoŜona, 
most jest częścią składową drogi gminnej. W związku z czym nie moŜna nabyć samego 
mostu, moŜna jedynie dokonać zwrotu nakładów poczynionych na most. W co równieŜ wlicza 
się koszt nabycia. Właściciel musi to udokumentować i udowodnić, Ŝe jest właścicielem, 
poniewaŜ opis zawarty w akcie notarialnym nie zgadza się ze stanem faktycznym. Sprawa 
będzie przedmiotem dalszych rozmów. Na razie nie podejmuje się Ŝadnych działań w 
kierunku zwrotu nakładów. Poinformował, Ŝe Gmina zamierza nabyć od tego samego 
właściciela część ul. Młyńskiej, która stanowi dojazd do działki, na której będzie 
zlokalizowana przepompownia.  
- Pan sołtys Dąbrowski wnioskował o uporządkowanie parku w Gwiździnach. Park jak 
równieŜ droga, o której wspominał Pan sołtys są własnością Agencji Nieruchomości Rolnych. 
Nie mniej Gminie nie jest obojętne, Ŝe w centrum wsi jest nieuporządkowany teren. Do końca 
bieŜącego tygodnia pismo w sprawie uporządkowania parku, podcięcia gałęzi, które 
zagraŜają bezpieczeństwu osób przechodzących oraz ogrodzenia parku, zostanie wysłane 
do Agencji. W kwestii drogi zaproponujemy w ramach współpracy moŜliwość wyrównania tej 
drogi.  
- Pan sołtys zgłosił równieŜ wniosek do powiatu i Pan Starosta udzielił odpowiedzi. 
- Pan Dąbrowski wnioskował takŜe o uporządkowanie drogi w Gwiździnach do Pana Raka. 
W związku z tym, Ŝe granice drogi są nieznane, trzeba je wytyczyć. Takie działania zostaną 
podjęte po rozpoznaniu kosztów wykonania usługi. 
- Pani radna Halina Sieńska pytała czy Gmina jest zainteresowana przejęciem budynku i 
działki po byłej masarni w Mszanowie. Wójt odpowiedział, Ŝe w przeszłości Gmina juŜ 
wnioskowała o przejęcie tego budynku, niestety Agencja  Nieruchomości Rolnych 
negatywnie opiniowała wnioski Gminy. Gmina wystąpiła o przejęcie szeregu nieruchomości 
od Agencji, m.in. placu, na którym zlokalizowane są budynki uŜytkowane przez Zakład Usług 
Komunalnych. Nie udzielili Ŝadnej odpowiedzi. Wójt  wyraził niezadowolenie ze współpracy 
na tym odcinku, natomiast pozytywnie ocenił współdziałanie z Agencją w sprawie m.in. 
ogrzewania w pałacu w Gwiździnach i w Mszanowie.  
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- na wniosek radnej Sieńskiej w sprawie montaŜu oświetlenia na ul. Piaskowej w Mszanowie, 
Wójt odpowiedział, Ŝe taką niewielką inwestycję moŜna zaplanować w ramach funduszu 
sołeckiego. W pierwszej kolejności oświetlenie będzie wykonane na ul. Górnej, Cichej i 
Sosnowej w Bratianie. 
- radna Mirosława Granica wnioskowała o naprawę drogi w kierunku lasu w Jamielniku, ta 
droga była utwardzana jako ostatnia, niestety wiosną kaŜdego roku są tam problemy, a nie 
ma moŜliwości reklamacji. Sprawę Pan Wójt przekazał Panu Oelbergowi do realizacji. Z 
pewnością ubytki zostaną naprawione. Pęknięcie koło szkoły równieŜ będzie uwzględnione.  
- Pan radny Józef Szczepański pytał o działalność Gminnej Spółki Wodnej. Odbyło się Walne 
Zgromadzenie członków, na którym rezygnację złoŜył Prezes i inne osoby, które 
współpracowały ze Spółką. Wśród obecnych nie było chętnych do przewodniczenia spółce. 
Obecnie nie ma przewodniczącego i niewiadomo co do dalszej działalności. Zmieniły  się 
równieŜ uwarunkowania prawne, nie ma przymusu członkowstwa w spółce. KaŜdy członek 
moŜe z niej wystąpić, a to skutkowałoby jeszcze mniejszymi wpływami ze składek.  Jest 
wola, aby dać jej szanse i dać nowe moŜliwości wsparcia spółki, pozyskania zewnętrznych 
środków.   
- Pan radny wnioskował takŜe o naprawę drogi na cmentarz w Tylicach. Wójt odpowiedział, 
Ŝe działania zostały juŜ podjęte, zasypane zostały największe dziury, zlecono takŜe 
gruntowną naprawę tej drogi, która zostanie wykonana jak pozwolą warunki atmosferyczne.  
- W sprawie przeglądu hydrantów, Pan Wójt odpowiedział Panu Szczepańskiemu, Ŝe 
hydranty są naprawiane, ale wszystkich nie da się wykonać w ciągu roku. Po raz pierwszy 
rzetelnie wykonano przeglądy i radni otrzymali protokół z przeglądu.   
 
Prezes poinformował, Ŝe w ubiegłym roku dokonano przeglądu i będą wykonywane kaŜdego 
roku. Hydranty zostały naprawione w Pustkach, Jamielniku, Bratianie, Radomnie, Kaczku, 
Mszanowie oraz w Bagnie.  W 2011 roku naprawiono 33 hydranty, wymieniono całkowicie 
lub zregenerowano, za kwotę 42.900 zł. Naprawa 1 hydrantu  kosztuje około 1300 zł plus 
koszt operatora i koparki oraz 1 pracownika. Do naprawy pozostało około 54 hydrantów. W 
bieŜącym roku przegląd będzie dotyczył równieŜ tych wymienionych lub naprawionych. 
Protokoły radni będą potwierdzać. Poinformował o problemach z usuwaniem awarii sieci 
wodociągowych, brakuje moŜliwości wyłączenia dopływu wody na odcinkach i w sytuacji 
awarii trzeba wyłączyć na hydroforni. Wtedy cała wieś jest pozbawiona wody. Sieć 
wodociągowa jest w złym stanie. Na bieŜący rok zaplanowano modernizację hydroforni w 
Gwiździnach, jest w najgorszym stanie.  
Wójt  dodał, Ŝe naprawy nie są wykonywane na koszt Gminy, lecz Zakładu Usług 
Komunalnych jako właściciela sieci wodociągowej. 
Wójt odpowiedział w sprawie niesprawności hydrantu w Tylicach podczas poŜaru, wyjaśniał, 
Ŝe hydrant usytuowany najbliŜej poŜaru był sprawny podczas przeglądu. Sprawę wyjaśniał 
takŜe z Komendantem Państwowej StraŜy PoŜarnej i uzyskał odpowiedź, Ŝe hydrant o tej 
porze roku moŜe nie funkcjonować, poniewaŜ woda w pionie zamarzła.  
 
Prezes wyjaśnił, Ŝe pracownik spółki do końca poŜaru nadzorował dostarczanie wody.  
 
Dalej Pan Wójt odpowiadał na pytania: 
- Pan Radny Mika pytał o ogrzewanie szkoły w Bratianie, Pan Wójt wyjaśnił, Ŝe skorygował 
juŜ swoją wypowiedź z poprzedniej Sesji, Ŝe nie przewiduje się budowy pieca olejowego. 
- Wójt potwierdził, Ŝe Lekarty to jedyna miejscowość, do której nie trafił tłuczeń. W tym roku 
wieś zostanie uwzględniona. Zostanie nawieziona droga w kierunku Biskupca.  
- Pan radny Kotewicz pytał o pozimową reperację dróg, Wójt odpowiedział, Ŝe na naprawę 
dróg asfaltowych podobnie jak w roku ubiegłym, zostanie podpisane porozumienie z 
Zarządem Dróg Powiatowych. W sprawie techniki naprawy dróg nawiezionych tłuczniem, 
Pan Wójt odpowiedział, Ŝe technika jest determinowana moŜliwościami finansowymi. 
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Środków pienięŜnych jest bardzo mało, a transport bardzo drogi. Dobrze, Ŝe jest jeszcze 
tłuczeń do wykorzystania. Gdzie będzie konieczność będą równane.  
 
Pan Paweł Oelberg poinformował jakim materiałem powinny być naprawiane drogi wcześniej 
nawiezione tłuczniem grubej frakcji.  
 
- Pan sołtys Sienkowski pytał, kiedy zostanie utwardzony plac manewrowy w Bratianie. Wójt 
odpowiedział, Ŝe w tym roku inwestycja nie jest uwzględniona. We wrześniu będą planowane 
inwestycje na następny rok i naleŜało by zastanowić się. 
Wójt poinformował, Ŝe będzie proponował rezygnację z funduszu sołeckiego na najbliŜsze 2 
lata na korzyść budowy dróg: w Chroślu, w Tylicach na cmentarz, czy plac manewrowy w 
Bratianie.  
- Na pytanie Pani Barbary Grzywacz w sprawie wywozu nieczystości odpowiedział Pan 
Prezes ZUK. Od 1 marca 2012 roku Zakład Usług Komunalnych wstrzymał zrzut ścieków do 
oczyszczalni w Bagnie. Spowodowane to jest dwoma czynnikami: 
1) natury technicznej. Raz w roku naleŜy wyczyścić koryto oczyszczalni, w którym znajduje 
się osad z procesu oczyszczania.  
2) czynnik ekonomiczny. Zakład zamierza sprawdzić koszty wywozu ścieków do oczyszczalni 
w Nowym Mieście Lubawskim lub do Kurzętnika. Oczyszczalnia ścieków w Bagnie nie 
zarabia na siebie. W listopadzie było 1370 zł na minusie, natomiast w grudniu 9245 zł na 
minusie. RóŜnica spowodowana jest tym, Ŝe faktura za energię płacona jest co 2 miesiące. 
Co średnio daje około 5000 zł na minus w miesiącu.  
 
Wójt uzupełnił odpowiedź.  
Generalnie oczyszczalnia jest deficytowa. Działania, które podejmuje Prezes to kwestia 
zorganizowania sobie pracy wewnętrznie w spółce. Działania w Ŝaden sposób nie skutkują 
dla mieszkańców. Obok oczyszczalni postawiony jest zbiornik, z którego ścieki 
przepompowuje się i odwozi do oczyszczalni. To powinno dać oszczędności około 4000 zł. 
Prezes zamierza działalność deficytową, która zaniŜa wynik finansowy spółki, zmienić, aby 
straty były mniejsze.   
 
Radny Mika stwierdził, Ŝe inne firmy juŜ oferują usługi w tym zakresie, więc musi im się 
opłacić.  
 
Prezes stwierdził, Ŝe stawka za ścieki jest zbyt niska. Pod względem kosztów nie moŜemy 
konkurować z prywatną firmą.  
 
Radna Barbara Grzywacz nawiązała do uszkodzeń drogi w kierunku lasu. uwaŜa, Ŝe ta droga 
nie jest przystosowana dla cięŜkiego transportu leśnego, a taki tam jeździ.  
 
Wójt odpowiedział, Ŝe moŜna postawić odpowiednie znaki zakazu o ile nie jest to jedyna 
droga do lasu. 
 
Pan Oelberg poinformował, Ŝe tam jest ograniczenie do 5 ton.  
 
Wójt stwierdził, Ŝe powinna być odpowiednia reakcja mieszkańców i zgłoszenie do Urzędu. 
 
radna BoŜena Hoppe przypomniała, Ŝe przy okazji sprawy parku wspomnieć o ptakach 
czyniących szkody w Gwiździnach. 
 
Wójt odpowiedział, Ŝe pismo jest prawie gotowe w tej sprawie. 
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Przewodniczący poinformował, Ŝe wspólne posiedzenie Komisji odbędzie się 22 marca 
2012r. o godz. 10:15. 
 
 
Ad 12 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad, Przewodniczący Rady Gminy Roman Biegajski 
zamknął obrady XVIII Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie.    
 
 
sekretarz obrad                                                              Przewodniczący Rady Gminy  
BoŜena Hoppe                                                                        Roman Biegajski  
 


